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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser 1:a vice ordförande 
Peter Backlund (L) att tillsammans med ordförande Hassan Jama 
(V) justera dagens protokoll. 
  
Justering sker tisdag den 29 april 2025. 
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§ 2 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner dagordningen. 
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§ 3 
Medborgarförslag aktivitetspark för tonåringar  

Svar på medborgarförslag 
EÅV 2025/125 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag om en aktivitetspark för tonåringar har 
skickats in till stadsdelsnämnden. Förvaltningen tackar för 
medborgarförslaget om att anlägga aktivitetspark för tonåringar i 
stadsdelsområdet.  
  
Förvaltningen bedömer det inte aktuellt att anlägga ytterligare en 
aktivitetsyta i dagsläget. I stadsdelsområdet finns många 
aktivitetsytor med olika spontan – och idrottsanläggningar.  
  
Ett arbete pågår för att uppdatera information om stadsdelsområdets 
befintliga aktivitetsytor för att invånare lättare ska kunna finna 
platser för fritid och rekreation.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi vill inleda med att tacka för ett väldigt bra medborgarförslag 
som belyser en brist. 
  
Liksom förslagsställaren ser vi behovet av att aktivera ungdomar 
som vuxit ur lekparken. Genom att anpassa miljön så som 
förslagsställaren föreslår tror vi att det skulle bli både välbesökt 
och roligt för den lite äldre målgruppen. 
  
Vi förstår förvaltningens syn gällande att det inte är aktuella att 
anlägga ytterligare aktivitetsytor i dagsläget men uppmanar att 
detta förslag beaktas i framtiden och implementeras när det uppstår 
en möjlighet. Det kan även vara aktuellt att ha detta i åtanke då 
upprustningsbehov uppstår för befintliga aktivitetsytor. 
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Handlingar i ärendet 
• EÅV 2025/125-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag 

aktivitetspark för tonåringar 
• EÅV 2025/125-3 Medborgarförslag aktivitetspark för 

tonåringar 
• EÅV 2025/125-4.1 20241213-Spontanidrottsplatser ur ett 

jämställdhetsperspektiv 
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§ 4 
Medborgarförslag om solbrygga i Rågsved  

Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/959 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag om en solbrygga i Rågsved har skickats in till 
stadsdelsnämnden. Författaren till medborgarförslaget skriver att 
det saknas tillgång till vatten i Vantör, trots närheten till sjön 
Magelungen. Hon föreslår att stadsdelsnämnden ska bekosta en 
längre solbrygga på Rågsvedssidan av Magelungen.  
  
Förvaltningen bedömer det inte som aktuellt att bygga ytterligare en 
anläggning inom Enskede-Årsta-Vantörs sida av sjön Magelungen. 
De senaste åren har en spång byggts över Magelungsdiket för att 
stärka kopplingen mellan västra och östra sidan av sjön, samt ett 
fågeltorn. Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på medborgarförslaget.  
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2024/959-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförlag om 
solbrygga i Rågsved 

• EÅV 2024/959-3 Medborgarförslag om solbrygga i Rågsved 
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§ 5 
Medborgarförslag om att sätt upp informationsskylt vid 
platsen för torpet Högdalen  

Svar på medborgarförslag 
EÅV 2025/110 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Författaren av medborgarförslaget föreslår att förvaltningen sätter 
upp en informationsskylt där ett torp, som har gett namn till 
stadsdelen Högdalen, tidigare låg.  
  
Förslaget om att sätta upp en informationsskylt där torpet i 
Högdalen låg anser förvaltningen är bra. Sydost om torpets 
ursprungliga placering har Svenska kraftnät byggt en 
stamnätsstation och exploateringskontoret planerar att genomföra 
kompensationsåtgärder för det projektet under året. 
  
Förvaltningen inväntar det för att anpassa placeringen av skylten 
efter platsens nya utformning. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/110-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om att 
sätt upp informationsskylt vid platsen för torpet Högdalen 

• EÅV 2025/110-3 Medborgarförslag om att sätt upp 
informationsskylt vid platsen för torpet Högdalen 

• EÅV 2025/110-4.1 Informationsblad om Högdalen 
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§ 6 
Skrivelse om planerat nytt förvaltningskontor i Rågsved  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/98 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Emelie Wassermann (SD) har lämnat in en skrivelse till 
stadsdelsförvaltningen med frågor om den planerade flytten av 
förvaltningskontor från Slakthusplan till Rågsved. 
  
En flytt till Rågsved kommer ha stor betydelse för området 
samtidigt som det innebär en stor förändring för 
stadsdelsförvaltningens medarbetare. Förändringen ställer krav på 
god planering, förändringsledning och ändrade arbetssätt. En flytt 
innebär att stadsdelsförvaltningen kommer använda sina lokaler mer 
kostnadseffektivt. Alla utredningskostnader i projektet, oavsett 
skede, kommer att hyresföras under förutsättning att hyresavtal 
tecknas med Micasa. Den beräknade hyran i inriktningsärendet 
kommer att öka främst på grund av utökad yta och ny intern trappa. 
Den årliga kostnaden fördelas mellan hyra och hyrestillägg där den 
senare ska amorteras.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi tackar förvaltningen för svaret och den information som lämnats. 
Det är positivt att ett tydligt maxtak för utredningskostnaden satts. 
Samtidigt hade det varit önskvärt med en tidigare information om 
höjningen av kostnadstaket från 12 till 13 mnkr, för att ge 
stadsdelsnämnden möjlighet att ta ställning till detta. 
  
Vi uppskattar att förvaltningen har tagit hänsyn till behovet av 
ytterligare lokalytor för att säkerställa en god arbetsmiljö för 
medarbetarna. Dock hade vi önskat en tydligare dialog kring 
utökningen av lokalytan med 500 m², eftersom detta medför ökade 
hyreskostnader på cirka 60 mnkr över 20 år. Vi ser vikten av att 
nämnden involveras i sådana beslut i ett tidigt skede. 
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För att skapa klarhet och förtroende hade det varit önskvärt om 
förvaltningen tydligare angivit på vilket mandat man agerat vid 
ändringen av kostnadstaket för utredningen, samt säkerställt att 
nämnden informeras på ett tydligt sätt. 
  
Vi önskar också tydligare kommunikation kring begreppet ”inte blir 
några särskilda kostnader” för personalomställning, eftersom detta 
för närvarande lämnar utrymme för olika tolkningar. Det vore 
värdefullt med mer exakta uppskattningar av övriga flyttkostnader, 
utöver inventariekostnaderna på cirka 4 mnkr. 
  
Beträffande framtida personalbehov hade en prognos för 
personalutvecklingen de närmaste 20 åren varit välkommen, för att 
skapa trygghet kring förvaltningens långsiktiga planering. 
  
Vad gäller produktivitet och arbetsmiljö hade vi uppskattat 
tydligare hänvisningar till forskningskällor eller utredningar som 
underbygger slutsatserna, för att tydligare skilja dessa från 
eventuella politiska program. 
  
Vi önskar också att förvaltningen framöver tydligare redovisar hur 
kartläggningen av medarbetarnas behov av lugna arbetszoner görs 
och hur balansen mellan lugna och aktiva zoner säkerställs i det 
nya kontoret. 
  
Slutligen rekommenderar vi att slutsatser kring nya arbetssätt och 
inventariekostnader bör vänta tills den fullständiga risk- och 
konsekvensanalysen är färdigställd, för att säkerställa att 
utredningen ger ett heltäckande och korrekt underlag. 
  
Tack för ert arbete, vi ser fram emot en fortsatt konstruktiv dialog 
med tydlig och transparent information. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/98-2 Tjänsteulåtande: Skrivelse om planerat nytt 
förvaltningskontor i Rågsved 

• EÅV 2025/98-1 Skrivelse om planerat nytt 
förvaltningskontor i Rågsved 
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§ 7 
Skrivelse om bevarande av befintliga trädgårdar i 
Rågsveds servicehus  

Svar på skrivelse (SD) 
EÅV 2025/96 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Emelie Wassermann (SD) har lämnat in en skrivelse till 
förvaltningen med frågor om de befintliga trädgårdarna som finns 
på taken i anslutning till det nu avvecklade Rågsveds servicehus. 
Frågorna rör hur trädgårdarna ska bevaras under tiden för den 
omfattande renovering som väntar byggnaden och om trädgårdarna 
kommer göras tillgängliga för allmänheten i framtiden. 
  
Förvaltningen svarar att trädgårdarna kommer att skyddas och 
skötas under tiden för byggprojektet. Det finns dock inga planer i 
dagsläget på att tillgängliggöra dem till någon annan än de boende 
och de verksamheter som finns i huset. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi vill inleda med att tacka för förvaltningens svar. 
  
Det är glädjande att läsa att trädgårdarna kommer att bevaras och 
fortsätta att underhållas även under renovering och byggtid. 
  
Vi vill lyfta vikten av att de personer som idag är engagerade i 
trädgårdarnas skötsel genom hälsoträdgårdsföreningen även 
framöver ges tillgång till trädgårdarna. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/96-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om bevarande 
av befintliga trädgårdar i Rågsveds servicehus 

• EÅV 2025/96-1 Skrivelse om bevarande av befintliga 
trädgårdar i Rågsveds servicehus 
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§ 8 
Skrivelse om uthyrning av stadsdelens 
parkleksbyggnader och fritidsgårdar  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/99 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Emelie Wassermann (SD) har lämnat in en skrivelse till 
stadsdelsförvaltningen där frågor ställs om möjligheten att hyra 
stadsdelsförvaltningens parkleksbyggnader och fritidsgårdar till 
barnkalas och liknande. 
  
Stadsdelsförvaltningen erbjuder i dagsläget möjligheten för 
föreningar att hyra lokaler i Östberga Kulturhus. I dagsläget hyrs 
inte lokalerna ut till privatpersoner. Vidare undersöks möjligheten 
att erbjuda lokaler i det kommande förvaltningshuset i Rågsved och 
även det allaktivitetshus som kommer iordningsställas i Rågsved. 
Stadsdelsförvaltningen har också utrett förutsättningarna för 
uthyrning av andra lämpliga lokaler inom stadsdelsförvaltningens 
lokalbestånd. Stadsdelsförvaltningen gör för närvarande 
bedömningen att detta inte är möjligt inom befintliga budgetramar. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi vill inleda med att tacka för förvaltningens svar. 
  
Genomgående för svaret är att förvaltningen beskriver möjligheten 
för föreningar att hyra lokaler, dock gällde skrivelsen 
privatpersoners möjligheter att hyra. 
  
Det är ytterst beklagligt att förvaltningen inte avser att öppna upp 
möjligheten för privatpersoner att hyra lokaler i stadsdelen, det 
skulle möjliggöra för barn vars föräldrar bor trångt och inte har 
ekonomiska förutsättningar att anordna barnkalas på lekland och 
liknande faciliteter. Att barnkonventionen inte explicit fastställer att 
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barnkalas ska ingå som en rättighet innebär inte att stadsdelen inte 
kan erbjuda detta som en möjlighet. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/99-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om uthyrning av 
stadsdelens parkleksbyggnader och fritidsgårdar 

• EÅV 2025/99-1 Skrivelse om uthyrning av stadsdelens 
parkleksbyggnader och fritidsgårdar 
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§ 9 
Skrivelse om uppföljning av park och markskötsel vid 
eventuell egen regi-drift  

Svar på skrivelse från (M), (L) och (C) 
EÅV 2025/95 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Gustav Johansson m.fl. (M), Peter Backlund (L) och Christina 
Persson (C) har lämnat in en skrivelse, där de ställer flera frågor 
som handlar om hur stadsdelsförvaltningen ska följa upp och 
säkerställa en hög kvalitet på parkskötseln om den går över till egen 
regi. De anser att befintligt upplägg, där drift och underhåll av 
parker utförs av entreprenörer och regleras genom avtal, fungerar 
väl både med avseende på kvalitet och kostnadseffektivitet. 
  
Som del i den planerade övergången till egen regi har 
stadsdelsförvaltningen genomfört ett omfattande utredningsarbete 
för att skapa bästa möjliga förutsättningar inför den planerade 
uppstarten under 2026. Stadsdelsförvaltningen anser att 
förutsättningar för att säkerställa en tillfredsställande standard på 
utfört arbete kan förbättras vid övergång till egen regi, men det 
kräver tydliga krav och mål för den egna verksamheten. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Henrik Virro m.fl. (M), Peter Backlund (L) och Stefan Holm 
(C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Moderaterna, Centerpartiet och Liberalerna vidhåller att det är ett 
stort misstag att gå vidare med planerna på att överföra park- och 
markskötsel till egen regi från 2026. Vi noterar att det inte ges 
tillfredsställande svar på en del av våra frågor eller presenteras en 
tydlig, trovärdig modell för hur kvalitet, kontroll och 
kostnadseffektivitet ska upprätthållas vid en övergång. 
  
De svar som ges visar tydligt att inga planer finns på att använda 
oberoende externa granskningar trots att det är en grundläggande 
mekanism för att säkerställa objektiv kvalitetsuppföljning. Det 
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framgår även att det saknas ekonomiska incitament motsvarande de 
som finns i upphandlade avtal, något som riskerar att underminera 
effektiviteten. Att jämförelser med nuvarande entreprenadmodell 
inte tydligt efterfrågas som en del i uppföljningen är 
anmärkningsvärt och tyder på ett bristande intresse för 
resultatstyrning. 
  
Vi ifrågasätter starkt påståendet att egen regi per automatik leder 
till ökad kvalitet detta är ett ideologiskt motiverat antagande, inte 
en slutsats baserad på fakta eller erfarenhet. SKR:s egen rapport 
tydliggör att den största kostnaden vid övergång till egen regi är 
tiden och kraften som krävs för att bygga upp kapacitet och 
kompetens internt. Denna centrala utmaning avfärdas eller 
förminskas i analysen. 
  
Övergången till egen regi innebär även att staden tar på sig 
betydande ekonomiska risker i en redan pressad budgettillvaro. 
Kostnaderna beräknas öka, samtidigt som det saknas underlag för 
hur detta ska leda till förbättrad verksamhet. Detta är inte förenligt 
med god ekonomisk hushållning. 
  
Vi står fortsatt fast vid att park- och markskötsel bör fortsätta 
bedrivas i entreprenadform. Det ger tydliga avtal, 
uppföljningsmekanismer och ekonomisk styrning, förutsättningar 
som nu riskerar att ersättas med en modell som bygger på 
förhoppningar snarare än beprövade metoder. Majoritetens 
ideologiska experimentering sker på bekostnad av både 
skattebetalarnas pengar och kvaliteten i stadens offentliga miljöer. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/95-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om uppföljning 
av park och markskötsel vid eventuell egen regi-drift 

• EÅV 2025/95-1 Skrivelse om uppföljning av park och 
markskötsel vid eventuell egen regi-drift 

• EÅV 2025/95-2.1 Driftsformer för kommunal infrastruktur- 
nationell kartläggning från SKR 
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§ 10 
Skrivelse om kolloverksamhet  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2025/97 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har tagit emot en skrivelse från Emelie Wassermann 
(SD) och rörande sommarkolloverksamheten.  
  
Sommarkollo är en uppskattad lovverksamhet som ger mycket 
glädje till barn och unga samt deras vårdnadshavare. Förvaltningen 
redogör för sommarkolloverksamheten utifrån inkomna frågor.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.  
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi vill inleda med att tacka för förvaltningens svar. 
  
Stadsdelsförvaltningen beskriver att den bekostar kolloplatserna 
och det eventuella särskilda stöd som stadsdelens barn och unga 
har behov av. Då det samtidigt finns ett önskemål från staden om 
att antalet sökande ska öka och då främst i underrepresenterade 
grupper, undrar vi om stadsdelen blir kompenserad till fullo för 
kolloverksamheten. Det känns annars som att incitamenten för att 
försöka öka antalet sökande blir låga. 
  
Vi vill betona att om stadsdelsförvaltningen inte fullt ut 
kompenseras för kostnaderna kopplade till kolloverksamheten, 
inklusive särskilda stödinsatser, undermineras möjligheten att aktivt 
arbeta för att öka deltagandet från underrepresenterade grupper. 
Detta riskerar att leda till en skev belastning på stadsdelen utan 
motsvarande resurser, vilket är oacceptabelt. 
  
Vi efterlyser också en tydligare redovisning av hur de 
samordningskostnader som stadsdelen åläggs, exempelvis till 
kulturförvaltningen och serviceförvaltningen, konkret bidrar till 
ökat deltagande från barn i vårt område. Det är rimligt att 
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stadsdelen får insyn i hur dessa medel används och om de kommer 
stadsdelens barn till del. 
  
Vidare önskar vi få specificerat om stadsdelen får kompensation för 
de personalförstärkningar som krävs för barn med särskilda behov, 
eller om även detta helt belastar stadsdelen. Det är avgörande för 
att säkerställa att alla barn ges likvärdiga möjligheter till 
deltagande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/97-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om 
kolloverksamhet 

• EÅV 2025/97-1 Skrivelse om kolloverksamhet 
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§ 11 
Skrivelse om öppna förskolan i Årsta  

Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2024/813 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen har tagit emot en skrivelse om öppna 
förskolan i Årsta av Emelie Wassermann (SD). I skrivelsen ställer 
skribenten följdfrågor kring öppna förskolans lokal utifrån ett 
ärende som behandlades av stadsdelsnämnden den 23 januari 2025 
(dnr EÅV 2024/813).  
  
Stadsdelsförvaltningen redogör för nuvarande lägesbild för öppna 
förskolan i Årsta utifrån inkomna frågor.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.  
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi vill börja med att tacka förvaltningen för den information som 
lämnats om öppna förskolan i Årsta. Vi hade dock önskat mer 
utförliga svar på några av våra frågor. 
  
För en bättre förståelse hade det varit önskvärt med detaljerad 
information kring de uppmätta CO2-nivåerna, inklusive en tydlig 
förklaring av vad ett enskilt värde över 1 000 ppm innebär enligt 
Folkhälsomyndighetens riktlinjer (FoHMFS 2014:18). 
  
Vi saknar även information om de specifika fläktinställningar som 
rådde vid mätningstillfället. Detta hade underlättat bedömningen av 
om ventilationen är tillräcklig. Dessutom hade det varit positivt om 
förvaltningen tydligare redogjort för om enklare och billigare 
åtgärder, såsom justering av fläkthastighet, öppnande av ventiler 
eller installation av en enklare CO2-indikator, har utvärderats 
innan dyrare alternativ föreslogs. Särskilt viktigt är detta då det 
dokumenterade värdet på 1 040 ppm endast ligger marginellt över 
den rekommenderade gränsen. 
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Det hade också varit uppskattat om förvaltningen bifogat hela 
ärendet (2020-1132) från miljöförvaltningen, för att möjliggöra en 
bredare bedömning av situationen. 
  
Slutligen hade ett så omfattande kostnadsförslag som det från 2023 
på 5,5 mnkr med fördel presenterats för nämnden tidigare i 
processen. Vi hoppas att framtida kostnadsförslag kan 
kommuniceras på ett tydligare och mer transparent sätt. 
  
Vi ser fram emot fortsatt dialog med tydligare och mer utförlig 
information 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2024/813-6 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om öppna 
förskolan i Årsta 

• EÅV 2024/813-4 Skrivelse om öppna förskolan i Årsta, 
följdfrågor 

 
 

Sida 22 (69)



 
 
 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-24 

§ 12 
Underlag för budget 2026 med inriktning 2027 och 2028 
för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd  
EÅV 2025/266 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner underlag 

för budget 2026 med inriktning 2027 och 2028 för Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 
förslaget till kommunstyrelsen för fortsatt beredning. 

Ajournering 
Sammanträdet ajournerades kl. 19.32 - 19.42 för samtal mellan 
tjänstepersoner om bilaga till ärendet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I Underlag för budget 2026 med inriktning för 2027 och 2028 ska 
nämnderna beskriva och analysera de kommande årens utveckling 
och konsekvenserna för staden. Bland annat ska lokala 
utvecklingsbehov och strategiska prioriteringar kopplade till sex 
tematiska områden redovisas. Prioriteringarna ska ha tagits fram 
gemensamt med berörda facknämnder och bolag. Prioriteringar 
inom verksamhetsområdena ska vara kopplade till nämndens 
kärnverksamhet, uppföljningsbara och ha beaktat direktiven till alla 
nämnder och bolag. 
  
Förvaltningen redovisar strategiska och prioriterade frågor med 
fokus på frågor och faktorer som bedöms ha störst påverkan på 
verksamhetens utveckling och ekonomi under perioden. 
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att ge förvaltningen i uppdrag att återkomma till 

stadsdelsnämnden med ett underlag för budget 2026 med 
inriktning 2027 och 2028 utifrån Sverigedemokraternas 
skuggbudget 2025. 

3. Därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna har i sin skuggbudget för 2025 redogjort för 
våra visioner, mål och inriktningar. För att genomföra detta ska 
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kontoret återkomma till nämnden med ett omarbetat underlag för 
budget. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Henrik Virro m.fl. (M) och Stefan Holm 
(C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vår stadsdel Enskede-Årsta-Vantör är en välskött stadsdel i 
Stockholms stad, men likafullt står vi inför stora utmaningar de 
närmaste åren. Det handlar om de ekonomiska förutsättningarna i 
en lågkonjunktur som biter sig fast på grund av det osäkra läge som 
finns i världen, men också om befolkningsprognoser och en 
osäkerhet i dessa som gör det vanskligt att planera. Stadsdelen 
behöver därför prioritera resurserna till kärnverksamheten och där 
är vi i Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet övertygade om 
vi har de bästa förutsättningarna att leda verksamheten jämfört 
med den nuvarande majoriteten.  
  
Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet har en gemensam 
vision för Stockholms framtid. Vi arbetar för en frihetlig, 
framtidsinriktad, trygg och hållbar stadsdel med en mångfald av 
människor, företag och föreningar. Vi bejakar styrkor och särart, 
och framför allt tror vi passionerat på stockholmarnas potential och 
möjligheter att var och en och tillsammans forma sina egen framtid 
och förverkliga sina drömmar. Vi är partier som tillsammans med 
Kd är vana att arbeta tillsammans och när som helst är vi beredda 
att ta över ledningen i stadsdelen. 
  
Förskolan står inför utmaningar med sjunkande barnantal i staden, 
men vår stadsdel bör klara sig någorlunda helskinnade från att 
stänga igen förskolor. Förutsättningen är emellertid att planerad 
nybyggnation av bostäder fortskrider och inte att alltför många 
detaljplaner skjuts på framtiden. Stadsdelen bör dock ha en 
beredskap för ett sämre scenario. Vi förutsätter att 
stadsdelsnämnden fortlöpande får del av lokalplaneringen för 
förskolor. Samtidigt yppar sig möjligheten att öka kvaliteten i 
förskolan exempelvis genom en högre andel utbildade förskollärare, 
mindre barngrupper och en väl utvecklad pedagogik. 
  
Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och 
äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och 
anställda. Vi ser det exempelvis som ytterst angeläget att vår 
stadsdel utvecklas med fler arbetsplatser de närmaste åren. Man 
ska kunna leva hela sitt vardagsliv i stadsdelen. När fler bostäder 
tillkommer i vår stadsdel finns risker att stora delar av Söderort 
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förvandlas till stadsdelar där man sover, men arbetar någon 
annanstans. Det är viktigt att stadsdelen de närmaste åren fortsätter 
medverka tillsammans med företagare och stadens centrala 
nämnder för ett gott företagsklimat där exempelvis Årstaberg, 
Arenaområdet och Årsta park kan utvecklas med fler arbetsplatser. 
  
Vi accepterar aldrig att människor i vår stadsdel får sin frihet 
begränsad på grund av diskriminering, rasism, antisemitism eller 
otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet genom kraftfulla 
insatser mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem även 
i vår stadsdel och som begränsar människors frihet. Tidiga insatser 
är avgörande. Vi ser med spänning fram emot när den nya 
socialtjänstlagen implementeras i stadsdelens arbete där 
tillgänglighet samt förbyggande och tidiga insatser ges ökad tyngd. 
Vi kommer att följa utvecklingen noga. 
  
I Rågsved finns gott om utmaningar. I en medborgarundersökning 
minskar tryggheten, förskolan i samma område har en lägre 
inskrivningsgrad än tidigare och ”lyckoparadoxen” är ytterligare 
ett problem. Samverkan Rågsved och ett nytt aktivitetshus samt en 
flytt av förvaltningskontoret löser inte alla svårigheter, men är steg 
på vägen de närmaste åren. Oavsett majoritet kommer fokus 
fortsättningsvis vara att Rågsved skall vara en trygg och bra 
stadsdel att leva och verka i. 
  
Stadsdelen får inte vara en ideologisk lekstuga för majoriteten. När 
majoriteten nu bestämt sig för att återkommunalisera parkskötseln 
är det ett led i föreställningen om att offentligt ägande och 
”rådighet” alltid är bäst. Vi delar inte alls den uppfattningen, utan 
menar tvärtom att det är sunt att verksamheter kan drivas av andra, 
till gagn för vår stadsdel både vad gäller kvalitet och sunt förnuft av 
skattemedel. Professionella upphandlingar, täta uppföljningar och 
vid behov vite säkrar kvaliteten. Förvaltningen visar också tydlighet 
att det finns en osäkerhet de närmaste åren om merkostnader form 
av lokaler, inköp av maskiner mm. 
  
Äldreomsorg är en grundbult i stadsdelsnämndens verksamhet. När 
antalet äldre ökar i stadsdelen och i hela staden är det en utmaning 
att klara i tid att bygga ut äldreomsorgen med seniorbostäder samt 
Vård och omsorgsboenden. Vi menar också att Servicehus har en 
framtid och ska värnas som en del i valfriheten. EÅV har tagit höjd 
för dessa befolkningsförändringar, men sannolikt behöver vi ta höjd 
för att också ta emot äldre från innerstaden, där möjligheten att 
bygga ut äldreomsorgen är svårare. 
  

Beslutsgång 
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Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/266-1 Tjänsteutlåtande Underlag för budget 2026 
med inriktning 2027 och 2028 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd 

• EÅV 2025/266-2 Bilaga 1. Sdn 14 
• EÅV 2025/266-1.4 Bilaga 4. Regional boendeplan för äldre 

2026 med utblick mot 2050 Östra söderort 
• EÅV 2025/266-1.5 Bilaga 5. Boendeplan LSS och SoL östra 

söderort 2025 
• EÅV 2025/266-2.1 Bilaga 2. Klimatinvesteringar 2026-2028 
• EÅV 2025/266-2.2 Bilaga 3. Klimatanpassning-investeringar 

2026-2028 
• EÅV 2025/266-1.7 Bilaga 5.2 Vägledning för framtagande 

av boendeplan 2025 
• EÅV 2025/266-1.8 Bilaga 5.3 Swecos prognos 2024 Behov 

av bostad med särskild service samt stödboende 
• EÅV 2025/266-2.3 Bilaga 5.1 Excelformulär för boendeplan 

2025 
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§ 13 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds månadsrapport 
– 2025  

Mars 2025 
EÅV 2025/12 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner månadsrapport 
för mars 2025. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att redovisa prognos på helårsutfall för Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
  
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett överskott 
om 0,5 mnkr före resultatöverföringar och ett utfall inom fastställd 
budget efter resultatöverföringar. För investeringar prognostiseras 
ett utfall inom fastställd budget. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner månadsrapport för mars 2025. 
 
Handlingar i ärendet 

• 2005024 Tjänsteutlåtande: Månadsrapport mars 2025 
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§ 14 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 
delegationsordning 2025  

Uppdatering av delegationsordningen 
EÅV 2024/583 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd stryker punkt 4.9 a i 

förslaget till delegationsordningen. 
2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens förslag i övrigt. 
3. Uppdateringarna gäller från och med den 25 april 2025. 
4. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd kan som huvudregel 
delegera beslutanderätt i ett visst ärende eller en viss grupp av 
ärenden till presidiet, sociala delegationen, en politiker i nämnden, 
en anställd i Stockholms stad eller en automatiserad 
beslutsfunktion. Syftet med att delegera beslutanderätt är att avlasta 
nämnden från rutinartade ärenden och möjliggöra en effektivare 
förvaltning. 
  
Nämnden beslutade den 12 december 2024 om en 
delegationsordning för 2025. Efter det har behov av uppdateringar 
tillkommit. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner de föreslagna uppdateringarna och att de gäller från och 
med den 25 april 2025. 
 

Yrkande 
Hassan Jama m.fl. (V), Kristina Öberg m.fl. (S), Peter Dannqvist 
(MP), Henrik Virro m.fl. (M), Peter Backlund (L), Stefan Holm (C) 
och Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd stryker punkt 4.9 a i 
förslaget till delegationsordningen. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
förvaltningens förslag i övrigt. 

3. Uppdateringarna gäller från och med den 25 april 2025. 
4. Ärendet justeras omedelbart. 
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Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer sitt eget m.fl. (V), Kristina 
Öbergs m.fl. (S), Peter Dannqvists (MP), Henrik Virros m.fl. 
(M), Peter Backlunds (L), Stefan Holms (C) och Emelie 
Wassermanns (SD) förslag mot förvaltningens förslag till beslut och 
finner att nämnden beslutar i enlighet med nämndens gemensamma 
förslag till beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2024/583-4 Tjänsteutlåtande: Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnds delegationsordning 2025 

• EÅV 2024/583-4.1 Bilaga: Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnds delegationsordning 2025-04-25 
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§ 15 
Upphandling av lokalvårdstjänster  
EÅV 2025/135 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 

uppdrag att genomföra en ny ramavtalsupphandling för 
lokalvårdstjänster till förvaltningens verksamhetslokaler. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger 
stadsdelsdirektören i uppdrag att på nämndens vägnar fatta 
beslut i alla frågor avseende upphandlingen innefattande 
beslut om upphandlingsdokument, tilldelningsbeslut, 
undertecknande av ramavtal och andra erforderliga beslut 
under avtalstiden, inklusive eventuell förlängning. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger 
stadsdelsdirektören rätt att besluta att upphandlingen ska 
genomföras tillsammans med annan nämnd eller andra 
nämnder i Stockholms stad samt vidaredelegera 
beslutanderätten till förvaltningschef inom annan nämnd i 
Stockholms stad. 

4. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nuvarande avtal för lokalvårdstjänster löper snart ut och ny 
upphandling behöver genomföras. Förvaltningen deltar i 
diskussioner med intilliggande stadsdelar om samarbete kring 
upphandling av lokalvård. Samtidigt ska förvaltningen undersöka 
om behov finns för städning i egen regi vid risk för välfärdsbrott. I 
upphandlingsdokument och avtalsvillkor föreslås möjlighet för 
förvaltningen att kunna säga upp delar av upphandlad städning för 
utförande i egen regi. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
ger förvaltningen i uppdrag att genomföra en upphandling av 
ramavtal för städtjänster för verksamhetslokaler. Förvaltningen 
föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger 
stadsdelsdirektören i uppdrag att på nämndens vägnar fatta beslut i 
alla frågor avseende upphandlingen innefattande beslut om 
upphandlingsdokument, tilldelningsbeslut, undertecknade av 
ramavtal och andra erforderliga beslut i ärendet. Vidare föreslår 
förvaltningen att stadsdelsdirektören får rätt att besluta att 
upphandlingen genomförs tillsammans med annan nämnd eller 
andra nämnder i Stockholms stad samt att stadsdelsdirektören får 
vidaredelegera beslutanderätten till förvaltningschef inom annan 
nämnd i Stockholms stad. 
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Särskilt uttalande 
Henrik Virro m.fl. (M), Peter Backlund (L) och Stefan Holm 
(C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Moderaterna, Centerpartiet och Liberalerna ser med oro på hur 
förvaltningen i upphandlingen av lokalvårdstjänster öppnar för att 
delar av verksamheten på sikt ska kunna tas över i egen regi utan 
att först genomföra den typ av grundlig konsekvens- och riskanalys 
som SKR och sunt förnuft kräver. 
  
Lokalvård är ett område där välfärdsbrott förekommer, men det är 
också ett område där staden redan har goda verktyg för att agera: 
tydliga avtal, krav vid upphandling, uppföljning och 
bakgrundskontroller. Istället för att lägga tid och resurser på att 
undersöka egenregilösningar bör vi fokusera på att stärka dessa 
uppföljningsmekanismer. Egen regi ska inte vara ett default-läge 
eller en politiskt betingad lösning, utan en sista utväg, när alla 
andra alternativ uttömts och först efter att en noggrann analys visar 
att det är den bästa lösningen för verksamheten, ekonomin och 
stockholmarna. 
  
Det är därför bekymmersamt att förvaltningen i 
upphandlingsunderlaget öppnar för möjlighet att ensidigt bryta 
delar av avtalen för att införa egen regi utan att specificera när, 
hur och varför detta skulle ske. En sådan otydlig och potentiellt 
ryckig hantering av viktiga samhällsfunktioner riskerar att urholka 
förtroendet för stadens styrning, och skapar en osäkerhet som inte 
gagnar någon part vare sig brukare, leverantörer eller 
medarbetare. 
  
Att motverka välfärdsbrott är en central uppgift, men det kräver rätt 
verktyg, inte rätt organisationsform. Transparens och kontroll 
uppnås bäst med stark uppföljning, inte genom att göra staden till 
utförare. 
  
Vi kräver därför att inga delar av lokalvården förs i egen regi utan 
att en transparent, grundlig risk- och kostnadsanalys genomförs 
och visar att egen regi är nödvändigt och fördelaktigt. Att insourca 
städning som en reaktion på potentiella problem, utan tydliga bevis 
på att det förbättrar kvalitet eller kontroll, är inte ansvarsfull 
politik, det är politisk symbolik. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/135-1 Tjänsteutlåtande: Upphandling av 
lokalvårdstjänster 
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§ 16 
Evakuering av Gesundens gruppbostad, 
Svärdlångsvägen 25  
EÅV 2025/192 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens redovisning av situationen kring Gesundens 
gruppbostad. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd evakuerar 
gruppbostaden Gesunden och dess fyra brukare till tillfälliga 
lokaler på Tussmötevägen hus 173. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd säger upp 
hyreskontraktet för Gesundens gruppbostad under 
förutsättning att sekundär utrymning inte kan anordnas.  

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker 
kompensation för mer kostnader för evakuering av brukarna 
till Tussmötevägen hus 173 från Svärdlångsvägen 25.  

5. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Gruppbostaden Gesunden på Svärdlångsvägen 25 bedöms av 
Storstockholms brandförsvar som brandsäkerhetsmässigt 
otillräcklig då den endast har en utrymningsväg. Beslutet inkom i 
oktober 2024 och överklagades. Överklagan avslogs av 
Länsstyrelsen. Verksamheten måste därför upphöra i de angivna 
lokalerna och de boende evakueras. Fastighetskontoret utreder 
möjligheten att anordna en sekundär utrymningsväg. 
  
I januari 2025 presenterade förvaltningen, i samverkan med 
socialförvaltningen, två alternativ för de boende via deras 
företrädare: privat boende inom lagen om valfrihetssystem (LOV) 
eller evakuering till Tussmötevägen hus 173. Företrädarna valde det 
senare. Förvaltningen fortsätter utreda en långsiktig lösning i 
samråd med socialförvaltningen, samtidigt som lokalerna i hus 173 
iordningsställs i samråd med Micasa och upphandlad entreprenör. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens redovisning av situationen kring 
Gesundens gruppbostad, beslutar att evakuera gruppbostad 
Gesunden och dess fyra brukare till tillfälliga lokaler på 
Tussmötevägen hus 173, säger upp hyreskontraktet för Gesundens 
gruppbostad under förutsättning att sekundär utrymning inte kan 
anordnas och ansöker kompensation för merkostnader för 
evakuering av brukarna till Tussmötevägen hus 173. 
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Handlingar i ärendet 
• EÅV 2025/192-1 Tjänsteutlåtande: Evakuering av 

Gesundens gruppbostad, Svärdlångsvägen 25 
• EÅV 2025/192-1.1 Föreläggande enligt lag (2003 778) om 

skydd mot olyckor av Storstockholms brandförsvar 2024-10-
21 

• EÅV 2025/192-1.2 Överklagande av beslut om förbud att 
bedriva verksamhet i Fastighet Gesunden 4 i Stockholms 
kommun av Länsstyrelsen 2024-11-20 
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§ 17 
Uppföljning av avtal och anbud produktionskök 
äldreomsorgen – NR Drift AB/ Mersmak  
EÅV 2025/174 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

redovisningen av uppföljningen av avtalet med NR Drift 
AB/Mersmak.  

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 
uppdrag att återta verksamheten till drift i egen regi. 

3. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har genomfört en 
uppföljning av avtalet med NR Drift AB/Mersmak av 
produktionskök samt tillagning och leverans av mat samt matlådor 
till äldreomsorgen. Verksamheten levererar dagligen cirka 1 600 
portioner och följer i stort avtal och anbud, med näringsrika och 
varierade måltider. Brukarenkäter visar att majoriteten av de äldre 
är nöjda med maten, men brister har noterats i efterlevnad av vissa 
rutiner och målet kring andelen ekologiska livsmedel. 
  
För att säkerställa god rådighet och beredskap samt hållbar 
hantering över tid ser förvaltningen att måltidsverksamheten bör 
återtas i egen regi efter avtalets utgång 2026.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner redovisningen av uppföljningen av avtalet med NR Drift 
AB/Mersmak samt ger förvaltningen i uppdrag att återta 
verksamheten till drift i egen regi. 
 

Yrkanden 
Henrik Virro m.fl. (M), Peter Backlund (L) och Stefan Holm 
(C) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att inte 
återta driften av produktionsköken för äldreomsorgen i egen 
regi efter avtalets utgång 2026. 

2. Att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att ge 
förvaltningen i uppdrag att genomföra en ny upphandling 
motsvarande den nuvarande med ambitionen att ha en ny 
leverantör på plats som tar över driften när nuvarande avtal 
upphör att gäla 
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Moderaterna, Centerpartiet och Liberalerna motsätter sig 
förvaltningens förslag att återta driften av produktionsköken för 
äldreomsorgen i egen regi. Uppföljningen visar att den nuvarande 
utföraren, NR Drift AB/Mersmak, i allt väsentligt lever upp till 
avtalet. Maten som levereras är näringsrik, varierad och anpassad 
för målgruppen. Brukarna är nöjda, Socialstyrelsens nationella 
brukarenkät visar att nöjdheten ligger i nivå med såväl stadens som 
rikets genomsnitt. Eventuella brister som påtalats har hanterats 
inom ramen för gällande avtal, med snabb återkoppling och 
åtgärder. 
  
Det är tydligt att modellen fungerar. Istället för att lägga resurser 
på en kostsam återgång till egen regi, som riskerar att ta fokus från 
äldreomsorgens kärnuppdrag, bör vi fokusera på att förbättra inom 
ramen för befintlig entreprenad. Det handlar om att ställa tydligare 
krav, skärpa uppföljningen och säkerställa att avtalet nyttjas fullt ut 
inte att genomföra organisationsförändringar som saknar ett tydligt 
mervärde för brukarna. 
  
Förvaltningens argument om rådighet och beredskap måste också 
sättas i proportion till det faktiska behovet. Att ta över 
verksamheten i egen regi ger kanske en känsla av kontroll, men inte 
automatiskt en bättre måltidsupplevelse för de äldre. Istället 
riskerar vi att lägga resurser på organisationsförändringar istället 
för att utveckla det som är viktigast maten, omsorgen och 
tryggheten för våra äldre. 
  
Genom aktiv avtalsstyrning kan förvaltningen säkerställa att 
verksamheten upprätthåller kvalitet och dessutom utvecklas. Med 
ett tydligt avtal med en upphandlad leverantör ges bättre 
förutsättningar för utveckling än om verksamheten sker inom den 
egna förvaltningen 
  
Vi ser inget som motiverar en återgång till egen regi. 
Entreprenadmodellen fungerar, brukarna är nöjda och eventuella 
förbättringsområden kan adresseras inom befintlig struktur. Därför 
motsätter vi oss förvaltningens förslag och föreslår istället att 
modellen med extern drift behålls och utvecklas. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Henrik Virros m.fl. (M), Peter 
Backlunds (L) och Stefan Holms (C) förslag mot förvaltningens 
förslag till beslut och finner att nämnden beslutar i enlighet med 
förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservation 
Henrik Virro m.fl. (M), Peter Backlund (L) och Stefan Holm 
(C) reserverar sig mot beslutet till förmån för deras eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/174-1 Tjänsteutlåtande: Uppföljning av avtal och 
anbud produktionskök äldreomsorgen - NR Drift 
AB/Mersmak 
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§ 18 
Remiss av Kollektivtrafikplan för stadens gator  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/327 
EÅV 2025/243 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kollektivtrafikplanen syftar till att långsiktigt säkerställa 
förutsättningar som möjliggör en önskad utveckling av 
kollektivtrafik på stadens väg- och gatunät. Region Stockholm 
ansvarar för planeringen av kollektivtrafiken i regionen, men planen 
fastställer hur staden kan bidra till attraktivare kollektivtrafik. 
  
Förvaltningen anser att kollektivtrafikplanen kan bidra till en 
stadsutveckling som skapar goda förutsättningar för framtidens 
kollektivtrafik. Förvaltningen planerar att flytta förvaltningshuset 
från Slakthusområdet till Rågsved 2027 och bedömer att detta 
kommer att påverka resmönster inom stadsdelsområdet. Robusta 
bussförbindelser mellan Älvsjö och Rågsved kommer vara viktigt 
för att koppla samman de södra ändarna av den nya gula linjen och 
linje 19, och skapa förutsättningar för anställda och invånare i hela 
stadsdelsområdet att resa kollektivt till det planerade 
förvaltningshuset. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/243-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av 
Kollektivtrafikplan för stadens gator 

• EÅV 2025/243-1.1 Bilaga - Kollektivtrafikplan för stadens 
gator 
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§ 19 
Remiss inför trafikförändringar i SL- och WÅAB-trafiken 
2025/2026  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/375 
EÅV 2025/299 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 

uppdrag att tillskriva SL om vikten av återinföra linje 168. 

  

Jäv 
Alexander Petterson (S) anmäler jäv och deltar inte i genomgång 
och beslut i ärendet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Trafikförvaltningen på Region Stockholm har arbetat fram ett 
förslag på förändringar i kollektivtrafiken, som ska träda i kraft vid 
tidtabellsskiftet i december 2025. Inom stadsdelsområdet är det 
jämfört med tidigare år få planerade förändringar.  
  
Förvaltningen kan konstatera att de förändringar som 
trafikförvaltningen föreslår har begränsad påverkan på 
kollektivtrafiken inom stadsdelsområdet. Trafikförvaltningens 
nedläggning av buss 168 i slutet av 2023 försämrade 
förutsättningarna att resa kollektivt från Östberga till 
förvaltningshuset i Slakthusområdet, såväl som till andra delar av 
stadsdelsområdet. Förvaltningen vill därför framhäva att det finns 
ett behov av tvärförbindelser österut från Östberga. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Peter Backlund (L), Henrik Virro m.fl. (M), Stefan Holm 
(C), Emelie Wassermann (SD), Hassan Jama m.fl. (V), Kristina 
Öberg m.fl. (S) och Peter Dannqvist (MP) yrkar att nämnden 
beslutar enligt följande: 

1. Att godkänna förvaltningens svar på remissen 
2. Att tillskriva SL om vikten av återinföra linje 168 
3. Att i övrigt anföra följande: 
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När linje 168 drogs in i slutet på 2023 försämrades 
förutsättningarna för boende i Östberga avsevärt vad gäller 
möjligheterna att resa kollektivt. Ännu återstår också lång tid innan 
en ny tunnelbanelinje finns på plats. Därför vill vi att förvaltningen 
tillskriver SL med en begäran av att återinföra linje 168. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L), Henrik 
Virros m.fl. (M), Stefan Holms (C), Emelie Wassermanns (SD), sitt 
eget m.fl. (V), Kristina Öbergs m.fl. (S) och Peter Dannqvists 
(MP) förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att 
nämnden beslutar i enlighet med nämndens gemensamma förslag 
till beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/299-3 Tjänsteutlåtande: Remiss inför 
trafikförändringar i SL- och WÅAB-trafiken 2025/2026 

• EÅV 2025/299-1.1 Remiss - Trafikförändringar i SL- och 
WÅAB-trafiken 2025/2026 (T26) 
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§ 20 
Remiss av motion om att införa ett cykelråd i staden  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/1345 
EÅV 2025/228 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Jonas Naddebo och Svante Linusson (båda C) har skrivit en motion 
där de föreslår att kommunfullmäktige beslutar att ge 
kommunstyrelsen, tillsammans med andra berörda nämnder, i 
uppdrag att initiera ett arbete med att införa ett cykelråd inom 
staden. Ett cykelråd skulle fylla funktionen som en referensgrupp 
för staden i olika frågor som rör cyklister. 
  
Förvaltningen anser generellt att det är bra att inhämta kunskap från 
användargrupper som berörs av stadens åtgärder. I det avseendet är 
förslaget om ett cykelråd intressant, men förvaltningen är osäker på 
hur utbrett behovet är i dagsläget i stadsdelsområdet. Flera av de 
problem som lyfts fram i skrivelsen kan motverkas genom att 
kravställa tydligare mot entreprenörer. Ett förslag är att stadens 
cykelplan skulle kunna innehålla checklistor eller liknande för 
tillfälliga arbeten eller evenemang, för att säkerställa att 
framkomligheten för cyklister inte kompromissas. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Stefan Holm (C) yrkar bifall till motionen i sin helhet. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Stefan Holms (C) förslag mot 
förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
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Stefan Holm (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/228-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
införa ett cykelråd i staden 

• EÅV 2025/228-2.1 resvaneundersokning-2019 
• EÅV 2025/228-1.1 Motion om att införa ett cykelråd i staden  

 
 

Sida 41 (69)



 
 
 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-24 

§ 21 
Remiss av motion om att skapa en grönare, skönare och 
roligare stad  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/156 
EÅV 2025/162 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Annika Elmlund (M) och Johan Nilsson (M) har skrivit en motion 
där de föreslår att kommunfullmäktige beslutar att ge 
exploateringsnämnden och stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att 
identifiera outnyttjade ytor i staden för att anlägga miniparker. 
Samma nämnder föreslås få i uppdrag att ta fram en åtgärdsplan för 
att genomföra det. 
  
Förvaltningen tolkar motionen som främst fokuserad på 
innerstadsmiljöer, bland annat med förslaget om miniparker. Inom 
stadsdelsområdet är andel parkytor generellt större än i innerstaden, 
så förslaget om att tillskapa miniparker bedömer förvaltningen inte 
är lika relevant i stadens mer perifera delar. Motionen är riktad till 
exploaterings- och stadsbyggnadsnämnden, men förvaltningen vill 
påpeka att flera av ytorna de hänvisar till ligger inom andra 
nämnders ansvarsområden. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Henrik Virro m.fl. (M) yrkar bifall till motionen i sin helhet. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Henrik Virros m.fl. (M) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
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Henrik Virro m.fl. (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
deras eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/162-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
skapa en grönare, skönare och roligare stad 

• EÅV 2025/162-1.1 Motion om att skapa en grönare, skönare 
och roligare stad 
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§ 22 
Remiss av Socialtjänstens tillhandahållande av insatser i 
samband med ikraftträdande av ny socialtjänstlag  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/308 
EÅV 2025/276 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förutsatt att riksdagen fattar beslut i enlighet med propositionen En 
förebyggande socialtjänstlag - för ökade rättigheter, skyldigheter 
och möjligheter (prop. 2024/25:89) kommer en ny socialtjänstlag 
träda i kraft den 1 juli 2025. 
  
En av de stora förändringarna som föreslås i propositionen innebär 
att socialnämnden ges möjlighet att erbjuda insatser på två sätt, efter 
individuell behovsprövning och utan individuell behovsprövning. 
  
Utifrån det nya lagförslaget har socialnämnden tagit fram förslag 
gällande socialtjänstens tillhandahållande av insatser i samband 
med att den nya socialtjänstlagen ska börja gälla. 
  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning ser positivt på 
införandet av den nya socialtjänstlagen och de utökade 
möjligheterna att erbjuda insatser utan individuell behovsprövning 
och ställer sig positiv till ärendets förslag. 
  
Förvaltningen föreslår Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/276-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av 
Socialtjänstens tillhandahållande av insatser i samband med 
ikraftträdande av ny socialtjänstlag 

• EÅV 2025/276-1.2 Bilaga - Insatsbilaga 
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§ 23 
Remiss om reviderade riktlinjer för handläggning av 
försöks-, tränings- och Bostad Först-lägenheter  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/1148 
EÅV 2025/171 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stads nuvarande riktlinjer för handläggning av försöks- 
och träningslägenheter antogs av kommunfullmäktige den 23 maj 
2011 och uppdaterades den 14 januari 2014. Socialförvaltningen har 
med anledning av JO-beslut som tillkommit, behov av att 
modernisera begrepp, bostadsförmedlingens förändrade roll samt 
ändringar i jordabalken reviderat riktlinjerna. De reviderade 
riktlinjerna ska ge vägledning för hur utredning, bedömning och 
beslut om bistånd enligt socialtjänstlagen (SoL) ska hanteras för 
försöks-, tränings- och Bostad Först-lägenheter. De innehåller också 
anvisningar för hur socialtjänsten ska agera som hyresvärd i arbetet 
med bostadssociala hyreskontrakt. 
  
De reviderade riktlinjerna har strukturerats om både vad gäller 
biståndsbeslut, hyresförhållanden och biståndsinsatser och 
förändringarna från nuvarande riktlinjer är relativt omfattande. 
Förvaltningen ställer sig överlag positiv till revideringen av 
riktlinjer för handläggning av försöks-, tränings och Bostad-först-
lägenheter. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/171-2 Tjänsteutlåtande: Remiss om reviderade 
riktlinjer för handläggning av försöks-, tränings- och Bostad 
Först-lägenheter 

• EÅV 2025/171-1.2 Bilaga - Riktlinjer för handläggning av 
försöks-, tränings- och Bostad Först-lägenheter 

• EÅV 2025/171-1.1 Tjänsteutlåtande - RevReviderade 
riktlinjer för handläggning av försöks-, tränings- och Bostad 
Först-lägenheter 
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§ 24 
Remiss av hantering av insatsen trygghetslarm utifrån ny 
socialtjänstlag  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/317 
EÅV 2025/274 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen 
 

Sammanfattning av ärendet  
Remissen behandlar hanteringen av trygghetslarm enligt den nya 
socialtjänstlagen. Lagändringen innebär att kommuner kan erbjuda 
insatser utan individuell behovsprövning, förutsatt att 
kommunfullmäktige beslutar om det. 
  
Trygghetslarm har hittills beviljats genom ett förenklat förfarande. 
Förvaltningen stöder äldrenämndens förslag att fortsatt erbjuda larm 
utan behovsprövning för personer över 65 år i ordinärt boende. 
Förslaget förenklar tillgången, minskar administrationen och 
säkerställer snabb hjälp vid behov. 
  
Förvaltningen bedömer att förslaget inte medför ökade kostnader 
men att individuell behovsprövning skulle kräva mer resurser. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/274-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av hantering av 
insatsen trygghetslarm utifrån ny socialtjänstlag 

• EÅV 2025/274-1.1 Framställan - Hantering av insatsen 
trygghetslarm utifrån ny socialtjänstlag 
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§ 25 
Remiss av program för barnhälsa i Stockholmsstad  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/297 
EÅV 2025/223 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Nämnden har fått program för barnhälsa i Stockholms stad på 
remiss av kommunstyrelsen. Programmets mål är att minska 
skillnader i barns livsvillkor och främja deras fysiska, psykiska och 
sociala utveckling. Programmet har tre strategiska 
inriktningsområden som stadens barnhälsoarbete ska fokusera på; 
hälsofrämjande, förebyggande och inkluderande. Programmet 
konkretiseras vidare genom fem fokusområden; fysisk hälsa, 
hälsosamma matvanor, psykosocial hälsa, miljö- och barnsäkerhet 
samt samverkan.  
  
Stadsdelsnämnderna har ansvar för att implementera programmets 
mål och fokusområden i sina verksamheter, med stöd och 
samordning från förskolenämnden. 
  
Förvaltningen anser att programmet med fördel skulle kunna 
avgränsas. Nuvarande innehåll är omfattande och tar upp vitt skilda 
områden såsom extremväder, orosanmälningar, kost och tandvård. 
Vidare anser förvaltningen att om programmet ska lyfta diagnoser, 
ska fler diagnoser än NPF-diagnoser lyftas. Stödet till barn i behov 
av särskilt stöd behöver tydliggöras utifrån vilket ansvar förskolan 
respektive regionen har, samt var beslut om stöd fattas.  
  
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner tjänsteutlåtandet som 
svar på remissen.  
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L), Henrik Virro m.fl. (M) och Stefan Holm 
(C) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att återremittera ärendet och uppdra åt förvaltningen 
återkomma med ett nytt förslag 

2. Att därutöver anföra följande, 
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Det är bra att ett program för barnhälsa i Stockholms stad nu 
äntligen tas fram, men tyvärr motsvarar det förslaget som nu 
presenteras inte vad ett stadsövergripande program för barnhälsa 
bör innehålla. Ansvaret för detta faller på den rödgröna majoriteten 
som inte har varit tydliga med vilken typ av dokument som 
förväntades. 
  
För det första har programmet ett väldigt fokus på förskolornas 
(stadsdelsnämndernas) roll, men vi saknar överväganden av vad 
som bör förväntas av andra av stadens förvaltningar – SISAB, 
Trafiknämnden, Stadsbyggnadsnämnden, Socialnämnden med flera. 
Vi saknar också en fördjupning kring det samarbete som behöver 
utvecklas med regionens olika verksamheter. 
 
För det andra saknar vi kopplingen till vetenskaplig forskning kring 
barns utveckling. Det är av högsta vikt att utbildningen i förskolan 
och andra insatser för barn vilar på vetenskaplig grund och 
beprövad erfarenhet när det gäller såväl innehåll som arbetssätt. 
Ett viktigt, men ofta förbisett område är barns motoriska utveckling 
och kopplingen till fysisk och psykisk hälsa. Ett annat område som 
behövs lyftas är digitaliseringens effekter på barns hjärnor och 
hälsa. Vi vill även särskilt lyfta fram vikten av tidigare insatser för 
barn med hög och ihållande nivå av aggressivitet. Forskning har 
visat tydlig korrelation mellan 
  
För det tredje saknar vi resonemang kring de miljöer som barnen 
vistas i. Staden behöver bättre analysera hur olika miljöer (ljus, 
ljud, inredning etc) påverkar barn, samt ta hänsyn till mängden 
sociala kontakter som är lämplig vid olika åldrar. Vetenskapliga 
fakta kring dessa aspekter behöver i sin tur påverka hur vi bygger 
och organiserar förskolor, lekplatser och andra miljöer där barn 
vistas. 
  
Slutligen saknar vi skrivningar om omhändertagna och placerade 
barns hälsa, detta trots att det är en grupp med dokumenterat sämre 
hälsa och markant högre risk för framtida besvär kopplat bland 
annat till bristfällig vård under tiden de är placerade. Det är 
Stockholms stad som övertagit föräldraskapet för dessa barn under 
tiden för en placering och att inte prioritera barnens hälsa, genom 
bland annat kontinuerlig uppföljning och vårdkontakter, är ett 
underbetyg för vilken vårdnadshavare som helst. Samhället måste 
alltid sträva efter att vara den bästa föräldern och det innebär fokus 
på barnet hälsa och välmående. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
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Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L), Henrik 
Virros m.fl. (M) och Stefan Holms (C) förslag mot förvaltningens 
förslag till beslut och finner att nämnden beslutar i enlighet med 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L), Henrik Virro m.fl. (M) och Stefan Holm 
(C) reserverar sig mot beslutet till förmån för deras eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/223-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av program för 
barnhälsa i Stockholms stad 

• EÅV 2025/223-1 Remissbrev av program för barnhälsa i 
Stockholms stad 

• EÅV 2025/223-1.1 Tjänsteutlåtande - Program för barnhälsa 
i Stockholms stad 

• EÅV 2025/223-1.2 Bilaga - Program för barnhälsa i 
Stockholms stad 
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§ 26 
Remiss av Stockholms stads program för barns rätt till 
kultur  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/1378 
EÅV 2025/82 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat Stockholms stads program för 
barns rätt till kultur. Programmet syftar till att alla barn och unga i 
Stockholm ska få upptäcka, uppleva och skapa många olika sorters 
kulturuttryck. 
  
Förvaltningen välkomnar det nya programmet för barns rätt till 
kultur. Förvaltningen tycker det är positivt att det finns ett särskilt 
program som stärker stadens arbete med att säkerställa att kulturen 
är en del av alla barns och ungdomars liv. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen.  
 

Yrkanden 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
2. Därutöver anföra följande: 

  
Det är glädjande att det tas fram ett program för barn och ungas 
rätt till kultur och att det uppmärksammas att staden behöver 
inkludera underrepresenterade grupper så som pojkar samt barn 
och unga med funktionsnedsättning. 
  
För att nå ut till barn och unga med funktionsnedsättning samt 
deras vårdnadshavare kan staden med fördel samarbeta med 
funktionsrättsrörelsen samt stadens habiliteringscenter. 
  
Vi vill även lyfta vikten av att alla barn nås av Kulanpremien, för 
att uppnå detta behöver riktade insatser göras för att nå barn och 
unga som går i fristående förskolor och skolor. 
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Det är även av stor vikt att staden kommer till bukt med bristerna 
kring barn och ungas systematiska och formaliserade inflytande för 
att säkerställa att barnkonventionen tillämpas till fullo. 
  
Kulturskolan har ett rikt utbud och möjlighet att nå många barn och 
unga. För att ytterligare tillgängliggöra utbudet föreslår vi att 
Kulturskolan i högre grad förlägger sin verksamhet i direkt 
anslutning till skoldagen. På så sätt minskar ojämlikheten i barns 
olika hemförutsättningar och fler barn och unga ges möjlighet att 
delta i kulturaktiviteter oavsett om deras vårdnadshavare har tid 
och möjlighet att vara delaktiga eller inte. 
  
Genom att reformera stadens fritidsgårdar, rikta dem till 
högstadieungdomar samt införa fritidsgårdskort tror vi att staden 
kan nå fler flickor. Rågsveds fritidsgård är ett bra exempel där 
antalet flickor ökade dramatiskt när åldersgränsen sänktes till att 
enbart omfatta högstadiet. 
  
För att göra stadens parklekar mer inkluderande även för barn med 
funktionsnedsättning vill vi att den fysiska tillgängligheten ses över 
samt att samtlig personal utbildas inom NPF. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Alla barn och unga ska ha möjligheter att skapa och tillgång till 
kulturupplevelser. 
  
Stockholms stads program för barns rätt till kultur ska ge alla barn 
och ungdomar goda möjligheter att upptäcka, uppleva och skapa 
många olika sorters kulturuttryck. Det är bra att det föreslagna 
programmet uppmärksammar vikten av att Stockholms stad blir 
bättre på att inkludera underrepresenterade grupper: Pojkar i alla 
åldrar, äldre barn och ungdomar, barn och ungdomar med 
funktionsnedsättning samt barn och ungdomar som växer upp i 
hushåll med låga inkomster. Vi vill poängtera vikten av 
resurssättning för att staden verkligen ska nå alla barn i olika 
skolklasser och att varje skolår kunna genomföra kulturaktiviteter. 
Detta är essentiellt så att programmet blir verklighet och inte en 
papperstiger. 
  
En annan aspekt vi vill lyfta handlar om det förslag som 
Liberalerna lade beträffande målgruppen LSS och rätten till kultur. 
Här avslog majoriteten vårt förslag om att utvidga 
Kulansamarbetet till att omfatta också LSS. Här finns idag ett 

Sida 51 (69)



 
 
 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-24 

begränsat utbud av aktiviteter som idrottsförvaltningen 
tillhandahåller, men där inte alla tre personkretsar inom LSS har 
tillgång till aktiviteterna. För oss är det självklart att personer som 
omfattas av lagen om särskilt stöd ska ha tillgång till kultur och att 
det bästa sättet att tillgodogöra detta är inom ramen för Kulan. 
Detta så att exempelvis kulturarbetare kan dyka upp på boenden 
och dagliga verksamheter, samt att LSS-målgruppen får tillgång till 
subventionerade kulturupplevelser på kulturarenor. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/82-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av Stockholms 
stads program för barns rätt till kultur 

• EÅV 2025/82-1.1 Bilaga 1: Stockholms stads program för 
barns rätt till kultur 
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§ 27 
Remiss av motion om att bättre rusta ungdomar för den 
reguljära arbetsmarknaden  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2025/164 
EÅV 2025/173 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen.  
2. Ärendet justeras omedelbart.  

 

Sammanfattning av ärendet  
Jonas Naddebo (C) och Johan Kling (C) ha skrivit en motion om att 
bättre rusta ungdomar för den reguljära arbetsmarknaden. 
Skribenterna till motionen föreslår att en obligatorisk CV-kurs ska 
erbjudas till ungdomar som erhållit feriejobb samt att 
ansökningsprocessen till feriejobb ska utökas genom krav på 
personligt brev eller annan motivering.  
  
Förvaltningen instämmer med skribenterna om att feriejobb är ett 
viktigt första möte med arbetsmarknaden. Förvaltningen anser att 
det skulle vara möjligt att erbjuda en digital CV-kurs för de äldre 
ungdomar som erhåller feriejobb, som förslagsvis samordnas av 
arbetsmarknadsnämnden. Förvaltningen bedömer att det inte 
kommer vara möjligt att utöka ansökningsprocessen till feriejobb 
med ett personligt brev utifrån de stora volymerna av feriearbetare 
som anställs idag.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner tjänsteutlåtandet som svar på remissen.  
 

Yrkanden 
Stefan Holm (C) yrkar bifall till motionen i sin helhet. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Stefan Holms (C) förslag mot 
förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservation 
Stefan Holm (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/173-3 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
bättre rusta ungdomar för den reguljära arbetsmarknaden 

• EÅV 2025/173-1.1 Motion om att bättre rusta ungdomar för 
den reguljära arbetsmarknaden 
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§ 28 
Stadsdelsdirektörens information  
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerar om områdesmöte i 
Enskede den 29 april 2025 samt kommande chefsforum och 
nämndinformation. 
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§ 29 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger anmälningsärendena 
till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

• Protokollsutdrag socialnämnden 2025-03-17 § 11 
• Protokollsutdrag från socialnämnden 2025-03-17 § 12 
• Protokollsutdrag från socialnämnden 2025-03-17 § 13 
• Protokoll extra förvaltningsgrupp 20 mars 2025 
• Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 3 

april 2025 
• Protokollsutdrag med kommunfullmäktiges beslut 2025-04-

07 § 15 
• Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 16 

april 2025 
• Protokoll fört vid stadsdelsnämndens pensionärsrådsmöte 

2025-04-22. 
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§ 30 
Uppföljning av föreningsbidrag för verksamhetsåret 2023  
EÅV 2025/198 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger rapporten till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att följa upp de föreningsbidrag som 
stadsdelsnämnden beviljat för verksamhetsåret 2023. Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beviljade 30 av 33 sökande 
föreningar bidrag om totalt 1 060 000 kronor för verksamhetsåret 
2023. 
  
Vid granskning av redovisningar valdes fem föreningar ut för vidare 
kontroll. Föreningarna kontaktades för att svara på frågor om 
redovisningarna och/eller för att lämna ytterligare uppgifter.  
  
Förvaltningen understryker vikten av att följa upp de avsedda 
bidragen för att säkerställa att de används till beviljade ändamål. 
Arbetet med att stärka uppföljning och kontroll av hur föreningar 
använder tilldelade medel fortsätter.  
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
lägger rapporten till handlingarna. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi tackar förvaltningen för uppföljningen av föreningsbidragen för 
verksamhetsåret 2023. 
  
Vi vill dock framhålla att det är problematiskt att flera föreningar 
inte i tid eller i tillräcklig omfattning redovisat hur bidragen 
använts. Föreningen Musketörerna i Rågsved har exempelvis ännu 
inte redovisat sina kostnader eller hur många tillfällen aktiviteter 
har genomförts, trots att förvaltningen begärt in kompletteringar. 
Det är enligt vår mening oacceptabelt att föreningar kan erhålla 
medel utan att i efterhand kunna visa hur dessa använts. 
  
Vidare ser vi med oro på att det i flera fall, som exempelvis 
Drömstort och andra läxhjälpsverksamheter, saknas tydlig 
redovisning av antalet deltagare. För att kunna bedöma effekten av 
föreningsstödet är det helt nödvändigt att föreningar inte bara 
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redovisar kostnader, utan även visar vilka som tagit del av 
verksamheten. Det gäller särskilt föreningar som riktar sig till barn 
och unga. 
  
Vi efterlyser därför ett tydligare regelverk och skarpare krav på 
redovisning för att säkerställa att offentliga medel används korrekt. 
Föreningar som inte uppfyller dessa krav bör inte vara berättigade 
till framtida stöd. Ett effektivt och transparent föreningsliv är 
viktigt, men det bygger på tydlig uppföljning och ansvarstagande. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/198-1 Tjänsteutlåtande: Uppföljning av 
föreningsbidrag för verksamhetsåret 2023 
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§ 31 
Uppföljning av Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 
idéburna offentliga partnerskap 2024  
EÅV 2025/15 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger rapporten till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen bedömer att följsamheten till de överenskommelser 
om idéburet offentligt partnerskap (IOP) som Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd haft under 2024 överlag har varit god och 
gett bra resultat. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
lägger rapporten till handlingarna. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi tackar för förvaltningens uppföljning av de idéburna offentliga 
partnerskapen (IOP) för 2024. 
  
Vi ser dock allvarligt på att Rågsveds IF, trots tydliga krav i 
överenskommelsen, inte redovisat könsuppdelad statistik eller 
deltagarantal per aktivitet. Detta underminerar möjligheten att 
säkerställa att verksamheten når ut till de prioriterade grupper den 
är avsedd för, särskilt flickor som enligt förvaltningens egna 
bedömningar ofta är mindre aktiva på fritiden. Sådan bristande 
uppföljning väcker frågor om hur tilldelade medel verkligen 
kommer målgrupperna till del. 
  
Vidare noterar vi att i slutrapporten för samarbetet med föreningen 
Drömstort saknas redovisning av hur många barn och unga som 
faktiskt deltagit i läxhjälpen. Det är anmärkningsvärt att en 
verksamhet, som till stor del finansieras med offentliga medel, inte 
kan redovisa konkret resultat i form av deltagarantal. Läxhjälp är 
en insats som kräver tydlig uppföljning för att säkerställa att den 
ger verklig effekt och inte bara fungerar som en symbolisk åtgärd. 
  
Vad gäller Convictus och Street Minds saknas även här konkreta 
deltagarsiffror. Förvaltningen konstaterar att målen har uppnåtts, 
men detta grundas inte på mätbara resultat. För partnerskap vars 
syfte är att hjälpa personer i social utsatthet till sysselsättning eller 
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stödinsatser måste tydlig uppföljning krävas, annars saknas grund 
för att motivera fortsatt finansiering. 
  
Vi efterlyser en tydlig skärpning av krav på mätbarhet i framtida 
IOP. Samtliga parter som ingår partnerskap med stadsdelen ska 
redovisa antal deltagare, könsfördelning och faktiska resultat av 
verksamheten. Utan detta riskerar dessa samarbeten att bli otydliga 
och ineffektiva användningar av offentliga medel. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2025/15-1 Tjänsteutlåtande: Uppföljning av Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds idéburna offentliga 
partnerskap 2024 
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§ 32 
Idéburet offentligt partnerskap (IOP) med Street Minds  

Slutrapport i samband med upphörande av IOP 
EÅV 2021/230 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner och lägger 
slutrapporten till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd och den ideella föreningen 
Street Minds ingick ett idéburet offentligt partnerskap (IOP) den 1 
juni 2021.  
  
Överenskommelsen innebar, att med gemensamma krafter erbjuda 
betalda arbeten och sysselsättning för människor i stadsdelsområdet 
som på olika sätt lever i social utsatthet och som står utanför 
ordinarie arbetsmarknadsinsatser. 
  
Överenskommelsen förväntades leda till att målgruppen, genom att 
erbjudas aktiviteter, på sikt skulle kunna få kontakter, goda 
referenser, egen försörjning och en plats på arbetsmarknaden. 
  
De förväntade resultatet av överenskommelsen med Street Minds 
har, enligt förvaltningens bedömning, uppnåtts. 
  
Överenskommelsen upphörde att gälla den 31 december 2024. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner och lägger slutrapporten till handlingarna. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi tackar för slutrapporten gällande det idéburna offentliga 
partnerskapet (IOP) mellan Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
och föreningen Street Minds. 
  
Vi ser dock kritiskt på att slutrapporten saknar konkret redovisning 
av hur många personer som deltagit i verksamheten samt vilka 
faktiska resultat som uppnåtts i form av övergång till varaktig 
sysselsättning eller egen försörjning. När syftet med 
överenskommelsen är att hjälpa människor i social utsatthet till 

Sida 61 (69)



 
 
 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-24 

arbete, är det rimligt att kunna följa upp insatsens effekt genom 
mätbara resultat. 
  
Att nöja sig med att konstatera att "förväntade resultat uppnåtts" 
utan att dessa resultat kan konkretiseras, underminerar förtroendet 
för denna form av partnerskap och förvaltningens kontrollfunktion. 
Vi menar att det är särskilt viktigt med tydlig uppföljning när det 
gäller insatser riktade till personer som står långt ifrån 
arbetsmarknaden, både av respekt för dessa individers behov och 
för att säkerställa att offentliga medel används effektivt. 
  
Vi förväntar oss att framtida liknande överenskommelser innehåller 
tydliga krav på redovisning av deltagarantal, aktivitetsnivå och 
mätbara resultat, samt att förvaltningen säkerställer att dessa krav 
efterlevs. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2021/230-11 Tjänsteutlåtande: Idéburet offentligt 
partnerskap (IOP) med Street Minds 

• EÅV 2021/230-11.1 Slutrapport i samband med upphörande 
av IOP 

 
 

Sida 62 (69)



 
 
 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-24 

§ 33 
Redovisning av delegationsbeslut  
EÅV 2024/922 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger rapporten till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

• EÅV 2024/922-7 Redovisning av delegationsbeslut 2025-03-
07 - 2025-04-11 

 
 

Sida 63 (69)



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-24 

§ 34 
Stadsdelsnämndens frågor  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd noterar att inga skrivelser 
har inkommit. 
 

Inkomna skrivelser 
Inga skrivelser lämnades in vid stadsdelsnämndens sammanträde 
den 24 april 2025. 
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§ 35 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/908 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2017491 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § föräldrablaken 
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§ 36 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/908 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2017487 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken 
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§ 37 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/908 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2017490 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken 
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§ 38 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/906 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2017443 Anmälan av behov av särskilt förordnad 
vårdnadshavare enligt 6 kap. 9 § föräldrabalken 
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§ 39 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/907 
 
 
Handlingar i ärendet 

• 2017496 (Godkänd - R 1) Begränsning av umgänge enligt 14 
§ 2 st 1 p LVU 
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